
 

 

 
 

Protokoll fört vid styrelsemöte i Naturskyddsföreningen Kalmar län    
2023-06-05 kl. 10.00 –16.00, på Lilla Hycklinge, Natursalen . 
Närvarande: Annette Hultäng, Torsås, Patrik Waernbaum, Tjust, Jan Herrmann, Öland, Kuno 
Nilsson, Döderhult, Staffan Arvegård, Öland, Anders Valeskog, Tjust, Per Jiborn, Tjust, 
Justus Bennet, adjungerad. 
 
§ 1  Mötets öppnande 
Ordföranden Kuno Nilsson hälsade välkommen och förklarade mötet öppnat. 
 
§ 2  Mötet behörigen utlyst? 
Kallelse med dagordning kom 29/5, alltså nästan en vecka innan, men datumet beslutat redan 
vid förra styrelsemötet (14/5), därmed ansågs dagens möte någorlunda behörigen utlyst.  
 
§ 3  Godkännande av dagordning 
Styrelsen godkände dagordningen, inga tillägg. 
 
§ 4  Val av protokolljusterare 
Till att jämte ordföranden justera dagens protokoll valdes Annette Hultäng. 
 
§ 5  Föregående mötesprotokoll 
Protokoll från det konstituerande styrelsemötet 2023-05-14 förelåg nu färdigt och justerat. 
Inga kommentarer fanns på detta, och det lades till handlingarna. 
 
§ 6  Ekonomi 

a) Lägesrapport. Vår nye kassör Per har nu i stort sett tagit över ansvar och verksamhet 
från Patrik, bara lite byråkrati vs banken kvar. Vi har nu helt lämnat Ekobanken, alla 
pengar och konton är nu på Handelsbanken. Utgifter (avrundade) hittills detta år är 
svart stork-konferensen 94.000 (brutto), länsstämman 12.000, subventionering av 
föreläsning i kretsarna 22.000 och naturvårdspriset 10.000. Intäkter är 3.500 kretsars 
föreläsningsbetalningar, 30.000 avgifter för svart stork-konferensen. Detta innebär 
ca 110.000 underskott, men förväntade inkomster är främst ca 160.000 från Riks för 
nerlagt regionkansli och drygt 40.000 återbäring på medlemsavgifter, vilket ger ett 
plus på ca 100.000 kr. Av vårt stora kapital på knappt 683.000 överförs 400.000 kr 
till placeringskonto med 3,5 % ränta (åtminstone till 1 dec). Styrelsen godkände 
Pers kassarapport. 

b) Budgetförslag förelåg som ett arv från förra styrelsen, vilket dock nu INTE kommer 
att användas utan i § 7 beskrivs hur vi nu tänker oss användning av våra resurser. 

c) Östergötlands länsförbund har skickat en inbjudan/förfrågan om vårt intresse att 
tillsammans bilda ett regionkansli, samma förfrågan har även gått till Jönköpings 
och Kronobergs länsförbund, samt troligen även Gotlands. Deras förslag utgick från 
deras nuvarande VU-tjänst på 70 %, skulle kunna bli lika mycket till om vi, kanske 
fler länsförbund, nappar. Vi efterlyste ett mer omfattande skriftligt underlag kring 
vederbörandes arbetsuppgifter, och bordlägger t.v. frågan från vår del. Det 
konstaterades även att 1) för vissa ”kanslifunktioner” kan Studiefrämjandet bistå 



 

 

med hjälp, 2) det i år (?) kommer en utvärdering av specialmodellen för Region SO 
(eller om det är för Naturskyddsföreningens alla cirka tio kanslier i landet , lite 
oklart vad vi vet), och 3) vi föredrar att satsa resurser på konkreta projekt och 
kampanjer, varvid vi gärna ser samverkan över länsgränserna. Därför beslutade 
styrelsen att tacka för inbjudan, men för närvarande tacka nej (Jan och Per skriver). 

 
§ 7  Proposition ang. arvodering av uppdrag m.m. 
Styrelsen beslutade att ge idémässig support till propositionens förslag (punkt 1) att det pga 
nedläggning av Regionkansli SO uppkomna stödet från Riks ska kunna användas för 
arvodering och projektbidrag, liksom även att beloppen fastställes av varje års länsstämma 
(punkt 2). Däremot stödjer vi inte arvoderingsmodellen (dvs deras storlek, punkt 3), istället 
beslutades enlig det följande. 
Vid länsstämman 14 maj förelåg en proposition (från förra styrelsen) kring arvodering av 
olika uppdrag, inkl. styrelseuppdrag. Stämman beslutade då bara i punkt A, 5000 kr per år 
(höjning från propositionens förslag på 1 000 kr) till vardera ordförande, sekreterare och 
kassör (bruttobelopp innan skatt, dvs exkl. arbetsgivaravgift, vilken tillkommer vid 
utbetalning till innehavare av firma). Resterande ”småarvoden” återremitterades till (den nya) 
styrelsen för nya diskussioner, vilka nu resulterade i beslut att stryka alla övriga arvoden 
(punkt C, E och F), dock undantaget förslaget på 10.000 kr till kommunikatör (propositionens 
punkt D). Denne, Justus Bennet, förklarade dock att han f.n. inte såg behov av arvode (bara i 
förekommande fall skattefri statlig reseersättning). I detta sammanhang kommenterades att 
dylik ersättning, bil f.n. 25/mil eller full ersättning för allmänna kommunikationsmedel), 
gäller i alla sammanhang vid utförande av uppdrag. 
Propositionens punkt B, att inrätta en tjänst som verksamhetsutvecklare, avslogs av 
länsstämman, och även styrelsen beslutade att inte anställa någon verksamhetsutvecklare för 
2023, men kommer att lyfta frågan igen inför länsstämman 2024. 
 
§ 8  Aktuell kontaktlista 
En uppdaterad kontaktlista på alla personer i styrelse (inkl. ersättare) och andra 
poster/uppdrag, dvs adress, mailadress samt person- eller medlemsnummer upprättas av Per. 
Dagens värdinna och matlagerska Solveig Ejeneby engagerades att också ta bilder på 
styrelsen, för presentation på hemsidan.  
 
§ 9  Temaområden/ämnesansvariga 
Följande uppdrag beslutades: 

a) Kärnbränsleavfall (MKG): Catharina Lihnell (har detta uppdrag i den styrelsen i ett år). 
b) Viltförvaltningsdelegationen för Kalmar län: Patrik Waernbaum och Catharina 

Lihnell (valda på 3 år). 
c) Kalmar läns luftvårdsförbund: Jan Herrmann (redan invald som ersättare i den styrelsen). 
d) Mat och Jordbruk: Daphne Tuvesson. 
e) Handla miljövänligt/ekologiskt: Claes Gårdinger 
f) Sötvatten: Jan Herrmann 
g) Hav: Kuno Nilsson 
h) Skog: Per Jiborn 
i) Kemikalier/gifter: Liselotte Sjöholm (ska dock tillfrågas av Annette) 
j) Klimat och energi, ssk. vindkraft: Caroline Axelsson, Staffan Arvegård och Jan 

Herrmann (men CA bör tillfrågas, möjligen av Staffan) 
   
§ 10  Verksamhet (intern) 
Följande uppdrag beslutades: 



 

 

a) Utbildning/kurser: Claes Gårdinger och Annette Hultäng, samt Patrik ”lyssnar av” 
vid sina bi-besök ute i kretsarna. Kurser kan vara både i egen regi och ordnade av 
Studiefrämjandet. 

b) Intern kommunikation;    Dropbox, för lagring av allehanda dokument: Anders 
Valeskog skapar lämplig struktur och fixar en manual.    Teams för styrelsemöten 
m.m: Anders Valeskog.    Nyhetsbrev (ut till kretsar eller även förtroendevalda?): 
Justus Bennet.    e-post: Kuno Nilsson. NB: Länsförbundets mailadress går till Kuno 
(ordnas!), men en speciell mailadress med Handelsbanken ordnas av Per Jiborn. 

c) Extern kommunikation; Hemsidan och Facebook: Jan Herrmann och Justus Bennet. 
d) Naturvårdspriset: Jan Herrmann (sammankallande), Kuno Nilsson och Patrik 

Waernbaum. 
e) Kretskontakter: Patrik Waernbaum och Staffan Arvegård. 
f) Presskontakter: Staffan Arvegård och Per Jiborn. 
g) Valberedning: Claes Gårdinger (sammankallande), Renate Foks, Cecilia Ribbing 

och Kajsa Grebäck, alla valda vid Länsstämman 2023-05-14. 
 
§ 11  Projekt, vad händer? Motsvarande ekonomiska beslut finns i § 13. 

a) Hornsö vad har hänt? (Per J): Inget LONA-projekt beviljat, pga medelsbrist hos 
Länsstyrelsen. I början av året hölls tre (mindre) möten med kommunerna i Nybro, 
Högsby och Mönsterås. 25/4 möte på Staby med politiker och tjänstemän från 
kommuner och region. 26-27/4 fortsatt möte, mer offentligt, för intresserade, samla ca 
40 personer. Speciellt fokus på tanken att kanske kunna ”inplantera” svart stork. 
Artiklar i Sveriges Natur, Barometern samt ett inslag i P4Kalmar. Rekognoscering för 
ev. fotoresor tills med Staffan Widstrand på Wild Nature Fotoresor. Träff med lokala 
jaktvårdskretsar. Resultaten av och innehåll i dessa möten redovisas inte här, utan 
finns i en tvåsidig rapport av Per J, som skickat ut inför styrelsemötet, här bilagd..  

b) Hornsö vad kommer att hända?:  1). Fortsatt planering av Per och Staffan W, för 
eventuell utveckling av fotoresor nästa år.   2). Fortsatta kontakter med kommuner, 
markägare, politiker, jägare m.fl. , i avsikt är att Naturskyddsföreningen genom 
dessa direkta kontakter ska kunna driva på processen i riktning mot (kanske) 
nationalpark, eller åtminstone mer naturvård ist f produktionsskog, därmed kunna 
”hjälpa” Länsstyrelsen som är lite bakbundna pga beskyllningar om ”aktivism”.   3). 
Förslag från Per att länsförbundet tillsätter en arbetsgrupp för att ta fram vision och 
kunskapsunderlag för Hornsö-området.   4). Per föreslår att vi (han) ansöker om 
blixtbidrag på 50.000 kr från Riks, och att Länsförbundet skjuter till lika mycket, i 
första hand för en studieresa till Tiveden, med folk från de tre berörda kommunerna.   
5). Per föreslår att vi genomför ett kunskapsseminarium i höst om skogsbete och 
biologisk mångfald, eventuellt i samarbete med ”jägarna”. 

c) Solitärbin. Patrik har besökt flertalet av kretsarna; visat film och pratat om 
nödvändigheten att på olika sätt gynna /akut hjälpa/ solitärbin, samt jobbar vidare 
med en film om solitärbin. 

d) Lodjur. Kalmar länsstyrelse har en alldeles för hög tilldelning av licenser för 
utskjutning av lodjur, vi har överklagat ett antal år, men alltid avslagits i 
förvaltningsrätten i Luleå. Patrik planerar en film om detta, med sakligt korrekta 
fakta, intervjuer och bilder av lodjur, att kunna visas ute i kretsarna i okt/nov, med 
tips vad man kan göra lokalt. Patrik undersöker intresset i kretsarna för frågan, och 
han och Per träffar Länsjägarförbundet. Kanske kan Justus skriva en artikel för 
massmedia? 

e) Våtmarker. I styrelsen har diskuterats om Länsförbundet skulle kunna genomföra ett 
våtmarksprojekt, att fungera som en inspiration och liten kurs för deltagarna från 
kretsarna. Kanske en heldagskonferens med inbjudna föreläsare, samt en andra dag 
med fältbesök. Renate har redan frågat Jan, som dock förklarade sig inte ha tid i år, 
men som nu lovade att i höst fundera på en tänkbar modell inför nästa år. Vi bör 



 

 

bland annat fundera på vilka vi vänder oss till, därmed vilken typ av våtmarker det 
ska handla om. 

   
§ 12  Kretskontakter 
En del kretsar har tämligen låg aktivitet, eller finns egentligen inte alls (Handbörd/Högsby), 
en annan har god aktivitet men ser inget behov av Länsförbundet (Emådalen). Alla behöver 
stöttning och inspiration, vilket är vår primära roll som länsförbund. Detta kan ske med t. ex. 
föreläsningar, kurser, gemensamma utflykter. Det föreslogs att Patrik tar kontakt med 
Emådalen och undersöker deras intresse av att länsförbundet förlägger ett möte där (kanske i 
deras stuga Stubbhult), i samarbete med kretsen. Per har försökt få igång Högsby (pga 
kretsens närhet till Hornsö), och Per-Ove Oscarsson där verkar intresserad, men verkar ha 
svårt att få med fler…. Patrik och Staffan avser att åka till Högsby för ett ”bi-möte” i 
september, med film att locka med för folk att komma, och presentation av länsförbundet och 
föreningen, vilket stöd vi kan ge, och vilka resurser som finns. 
 
§ 13  Verksamhetsplan / Kostnader 

a) Hornsö   Styrelsen beslutade att: 
1) Anslå 8.000 kr för (redan genomförd) rekognoscering för fotoresor 2024.    
2) Anslå en ”Skogsbudget” till Per, 10.000 kr för resor, möten m.m.         
3) Arbetsgrupp, inga kostnader.    
4) Ansöka om blixtbidrag på 50.000 kr från Riks, och att Länsförbundet skjuter till 
50.000 kr, summan dels för en studieresa till Tiveden, med 15-20 personer från de 
tre berörda kommunerna, dels för oförutsedda behov, t. ex. diskussioner (dvs därvid 
resor) med Lst och kommuner, eventuellt fler inventeringar. 
5) Anslå medel för att kunna genomföra kunskapsseminarium i höst om skogsbete 
och biologisk mångfald, eventuellt i samarbete med ”jägarna”, kostnad 50.000, 
eventuellt med möjlighet till viss ökning, om behövligt. 
Styrelsen beslutade således att bevilja äskade medel avrundat till max 120.000 kr. 
Avsikten är att Naturskydds-föreningen genom kontakter med kommuner, 
markägare, politiker, jägare m.fl. ska kunna driva på processen i riktning mot 
(kanske) nationalpark, eller åtminstone mer naturvård ist f produktionsskog, att 
”hjälpa” Länsstyrelsen som är lite bakbundna pga beskyllningar om ”aktivism”. 

b) Solitärbin. Kostnader hittills 27.000 kr, tas från de medel som redan erhållits  från 
Riks och Länsförbundet. 

c) Lodjur. Patrik äskar för kostnader på 62.000, bl. a. för en drönare. Styrelsen var lite 
undrande om detta hinns med på detta fåtal månader (tänkt att vara klart i okt/nov), 
men beslutade ändå att bevilja de sökta medlen. 

 
§ 14  Övriga frågor 
Inga övriga frågor hade anmälts. 
 
§ 15  Nästa styrelsemöte 
Nästa styrelsemöte blir tisdagen 29 augusti 18.00, digitalt på Teams. 
Ordförande Kuno Nilsson tackar de närvarande och avslutar styrelsemötet. 

 
 
Jan Herrmann  Kuno Nilsson Annette Hultäng 
sekreterare  ordförande Justeringsperson 



Kunskapsseminarium om skogsbete i småländska skogar 
 

Den 23-24 september samlas vi på nytt på Staby Gårdshotell utanför Högsby. 
Ämnet är skogsbete och bland föreläsarna finns lokala lantbrukare, jägare och 
mer långväga experter. Helgen är tänkt att bli ännu en pusselbit i strävan att 
omvandla Hornsöområdet till en framtida nationalpark. Men främst vill vi 
sprida kunskap om hur Smålands skogar har brukats i tusentals år och varför en 
stor del av den fauna och flora, som är knuten till dessa biotoper, idag är hotad. 
 
Sedan bronsåldern har tamboskap präglat skogarna i södra Sverige. Främst av skogsbete på 
utmarkerna, men även av slåtter och lövtäkt på inägornas ängar som låg närmast byarna. 
Resultatet blev stora arealer med glesa blandskogar med träd i olika åldrar. Dessutom 
formades Sydsveriges första skogslandskap, strax efter inlandsisen, på ett liknande vis av 
stora vilda växtätare, som visent, uroxe, vildhäst och jättehjort.  
 
Därför är en stor andel av Smålands fjärilar, skalbaggar och andra småskryp knutna till 
halvöppna och betade skogar och trädbevuxna hagmarker. Biotoper som det senaste hundra 
åren har försvunnit i rask takt. Resultatet har blivit att hotet mot en stor del av södra 
Sveriges biologiska mångfald är både allvarligt och i vissa fall akut. 
 
Därför vill vi berätta mer om försvunna och hotade naturtyper, som delvis kan återskapas av 
mer bete. Ett alternativ är mer tamboskap. Ett annat är större viltstammar, men kanske är 
en bra mix av tamt och vilt det optimala. Liksom under tidigare seminarier använder vi 
Hornsö ekopark och dess naturreservat som referens. Ett stort skogsområde där drömmarna 
om södra Sveriges största landbaserade nationalpark nu växer sig allt starkare. Under den 
här seminariehelgen tittar vi även närmare på hur skogsbete kan skapa ett attraktivt resmål, 
med både vackra skogar och en lokal förädling av vilt- och naturbeteskött.  
 
Datum: 23-24 september 
 
Plats: Staby Gårdshotell utanför Högsby 
 
Ur programmet: Ola Jennersten, tidigare expert på biologisk mångfald på Världsnaturfonden 
WWF, Hjalmar Croneborg, natur- och kulturlandskapsvårdare, Sven G. Nilsson, professor 
emeritus i biodiversitet och Anna Jamieson, verksamhetsledare på föreningen 
Naturbeteskött tillsammans med lokala jägare, lantbrukare och turismföretagare. 
Söndagen ägnas åt fältbesök i naturreservat och Sveaskogs ekopark. 
 
Pris:  
Helg med föreläsningar, måltider och del i dubbelrum.  



• 500 kronor för medlemmar i Naturskyddsföreningen i Kalmar län. 
• 1 000 kronor för övriga. 

Enbart lördagens föreläsningar med fika och lunch.  
• 125 kronor för medlemmar i Naturskyddsföreningen i Kalmar län.  
• 250 kronor för övriga.   

 
Frågor,  information och anmälan: 
Per Jiborn - per@reslust.org eller 0733 - 74 59 95 
Definitivt program skickas ut i slutet av augusti. 
 
Varmt välkomna önskar Naturskyddsföreningen i Kalmar län 
 
 
Länkar och litteraturtips: 
Skogsbete i biosfärområde Östra Vätterbranterna 
https://www.youtube.com/watch?v=epuI21zu7Cw 
  
Utmarksbete, främst skogsbete, och dess effekter på biologisk mångfald 
https://www.slu.se/globalassets/ew/org/centrb/cbm/dokument/publikationer-cbm/cbm-
skriftserie/skrift40.pdf 
  
Skogsbeten och bondeskogar - historia, ekologi, natur- och kulturmiljövård 
https://www.diva-portal.org/smash/get/diva2:1649297/FULLTEXT01.pdf 
  
Har skogsbete en viktig roll i framtiden? 
https://sola.kau.se/biokuma/2022/07/08/har-skogsbete-en-viktig-roll-i-framtiden/ 
  
Därför är betesdjur bra för biologisk mångfald 
https://www.dn.se/sverige/darfor-ar-betesdjur-bra-for-biologisk-mangfald/ 
 
Skogsdynamik och arters bevarande av M. Niklasson och S.Nilsson, Studentlitteratur 2005 
 
 
 
 


